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- Pokračování na str. 2 -

 Vážení spoluobčané,

letošní léto, mimo jiné události, je v naší obci spojeno s výměnou 
provozovatele restaurace Záložna. Jak bylo popisováno 
v minulém čísle, tak po 38 letech, na vlastní žádost, ukončil 
tuto činnost pan Hladík spolu s dalšími členy své velké rodiny. 
Členové rady obce měli za úkol vybrat nové provozovatele. 
Do výběrového řízení se přihlásili pouze 2 zájemci. Jako 
nový provozovatel byla vybrána paní Monika Pallová, které 
se zajištěním provozu restaurace pomáhají jednak rodinní 
příslušníci, tak další kolegové.
 V nájemní smlouvě bylo dohodnuto, že restaurace bude 
provozována jako nekuřácká, nový nájemce odstraní dřevěné 
obložení okolo stěn, provede potřebné zednické práce, 
oškrabání staré malby, vymaluje, opraví, vybrousí a nalakuje 
původní parkety. Dopadlo to však trochu jinak. Parkety skryté 
pod linoleem byly z velké části poškozené, ztrouchnivělé a ne- 
opravitelné. Proto bylo rozhodnuto o jejich nahrazení dlažbou 
s tím, že zároveň dojde k odstranění zbylých podkladních vrstev, 
kde byly desky natlučené na prohnilých dřevěných polštářích 
a stavební suti. Místo nich byla položena tepelná izolace, kari 
sítě a podkladní beton. Ten byl vyrovnán nivelační hmotou 
a na ni nalepena nová dlažba s imitací dřeva v parketovém 
vzoru. Celá restaurace bude mít nové osvětlení, které zakoupila 
obec. Zároveň s těmito pracemi proběhla generální rekonstrukce 
pánských toalet. Ve všech těchto prostorách a přilehlých 
chodbách došlo k výměně elektrického vedení, vypínačů 
a zásuvek. Jako velmi přínosné se ukázalo otevření venkovní 
zahrádky na návsi. Jednak tento prostor posloužil jako náhrada 

po dobu rekonstrukce restaurace a hlavně sem v těchto letních 
měsících zavítali i ti, kteří jinak tuto budovu jen míjejí.
 V minulém čísle jsem slíbil, že Vám řeknu další informace 
o chystaném projektu na změnu zeleně a veřejných prostor v naší 

obci. Tento projekt s rozpočtem přes 4 mil. Kč (přesná cena 
bude známa po dokončení výběrového řízení), na který obec 
dostala dotaci ve výši 75 % uznatelných nákladů, možná vyvolá 
nemalé diskuze. Stejně tomu bylo při zveřejnění záměru pokácet 
přerostlé tuje mezi obecním úřadem a kapličkou. Důležitý je 
však výsledek, a ten, jak všichni, co tento projekt připravovali, 
pevně věří, bude jednoznačně ku prospěchu naší obce. 

 Veřejná zeleň na návsi byla 
realizovaná zhruba před cca 40 
lety. Byla nevhodně komponována, 
nevycházela z žádné koncepce, 
byla založena z jehličnatých, ne- 
původních dřevin. Záměrem pro- 
jektu je navrátit příkazské návsi je- 
jí původní ráz – viz foto z 1. repub- 
liky - a podtrhnout tím její výji- 
mečnost, která vedla k vyhlášení 
památkové zóny a památkové re- 
zervace. To znamená vysadit zde 
opět ovocné stromy, srovnat 
mnoh- de neupravené trávníky 
a k tomu přidat spoustu různých 
druhů keřů a květin, kterých má 
dohromady být 5.633 kusů. Tyto 
keře a květiny budou vysazovány 
hlavně v bočních ulicích, tak, jak 
můžete vidět na dalším obrázku. 

Pod
hanáckým
žudrem
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- Pokračování ze str. 1 -
 Velmi jsme zvažovali, jaké ovocné stromy na náves nasázet. 
Nakonec padla volba na švestky. V počtu 100 ks bude vysazena 
odrůda Jo-Jo či Gabrovská, což jsou odrůdy menšího vzrůstu, 
dozrávající v září, kdy už je mnohem méně létajícího hmyzu. 
Obě tyto odrůdy jsou vhodné na zavaření, povidla i lihovarnické 
účely. Švestky budou sázeny pouze tam, kde je pro ně dost místa, 
tedy od sochy Svobody až k Hanáckému skanzenu v počtu 
1 až 3 kusy před dům. Od skanzenu po Náklo budou vysázeny 
muchovníky v počtu 63 ks, které se vyznačují nádhernými květy 
a na podzim pestře zbarvenými listy. Na příjezdech do obce 
a u obchodu bude vysázeno celkem 30 ks červeně kvetoucích 
hlohů. U benzínové stanice, která má být do konce roku 
odstraněna, budou vysázeny 2 lípy. Skoro všechny trávníky 
v obci budou srovnány do úrovně obrubníků a vjezdů a nově 
zasety. Spolu se spoustou květin a keřů získá naše obec nový 
ráz, který se ukáže v celé své kráse už za několik let. Více 
informací o tomto projektu získáte na www.prikazy.cz v sekci 
„Revitalizace zeleně“.

J. Sívek 

Aby neupadli v zapomnění

 Na letošní rok připadlo 100. výročí od vypuknutí I. světové 
války. Dle vyprávění našich rodičů, bylo krátce přede žněmi, 
28. července, když byla vyhlášena mobilizace. Otcové rodin 
i snoubenci museli nechat všechno doma stát a rukovat 
na válečné pole, ze kterého se jich 32 domů nevrátilo. Na 
tympanonu kaple, která je současně památníkem válečných 
obětí, je plastika sochaře J. Pelikána , která vyjadřuje hluboký žal 
nad jejich ztrátou. Na průčelních zdech kaple nám je připomínají 
jejich jména na kamenných tabulkách: Bečák Ladislav, Brach 
Josef, Dostál Jaroslav, Hřivna Božetěch, Klimeš Arnošt, 
Koudelný František, Koudelný Jaroslav, Kristen Ferdinand, 
Kropil Josef, Kryl František, Leitner Jaroslav, Mlčoch Josef, 
Nevěřil František, Němeček Josef, Osyka Jaroslav Pospíšil 
Cyril, Pospíšil Oldřich, Pytlíček Fridolin, Směšný František 
Svozil Florián, Svozil Josef, Svozil Vít, Svozil Vojtěch, Široký 
Vojtěch, Vyhnánek František, Vyhnánek František, Vyhnánek 
Jan, Zbořil Antonín, Zbořil Jan, Zbořil Vít, Zbožínek Alois 
a Zdražil Jan. 

-va-

Proměny na naší návsi

 V posledních letech se toho u nás hodně změnilo a mění. 
Dalo by se říct, že náves „roste do krásy“. Elektrické vedení 
na domech se pomalu ztrácí a ukládá do země, vjezdy, rygoly 
a chodníky se postupně jednotně předlážďují, březolitové fasády 
z šedesátých a sedmdesátých let minulého století postupně mizí 
a místo nich jsou tu hladké a barevně oživené. Před 
reprezenťákem přibyla letní zahrádka, která poskytuje hostům 
občerstvení při rekonstrukci restaurace.

 Jedním z posledních je opravený bývalý Zbořilů později 
Hřivnů grunt čp. 66 (naposled Kučerků) – dnes Žáků a Tandlerů, 
postavený někdy v polovině XVIII. století. Jediný v obci má 
průčelí do mírného oblouku a je památný návštěvou prof. 
Masaryka. Nejmladší dcera čtyř sourozenců, MUDr. Marie 
Nekulová-Hřivnová (naroz. 1911), na to vzpomínala v roce 
1990 při 140. výročí prezidentových narozenin v článku „Naše 
přátelství s Masarykem“, z kterého část vyjímám: 
 „Na pražské univerzitě byl otec nadšeným a oddaným 
posluchačem tehdejšího profesora (tedy zdaleka ještě ne 
prezidenta) Masaryka. V letech 1900 až 1910 byl otec profesorem 
na gymnáziu ve Valašském Meziříčí. Tehdy se stal předsedou 
volební komise, při volbách, v nichž byl T.G. Masaryk zvolen 
poslancem vídeňského sněmu. Masaryk pak jako poslanec 
za tento kraj trávil několikrát prázdniny ve Chvalčové Lhotě. 
Tehdy začal přátelský poměr Masarykův a jeho paní k mým 
rodičům. V roce 1905 oba přijali pozvání k návštěvě Příkaz, kde 
rodiče trávili s dětmi prázdniny u svých rodičů, sedláků. Tam 
viděl ten krásný západ slunce nad horou Kosířem, jak se o tom 
zmiňuje i Karel Čapek ve svých Hovorech s TGM. V Příkazích 
se asi setkal s místními pokrokáři. K těm patřil i MUDr. Strava 
ze sousedního Nákla, kterého navštěvoval spisovatel Herben 
a snad i Joža Úprka.

 Po rodině se tradovalo, jak se má stařenka Hřivnová děsila 
sportovní otužilosti pana Masaryka. Ráno si poručil putýnku 
studené vody z pumpy, tou se poléval a cvičil. Bála se o něj, že 

se nachladí. Po první světové válce, když se stal prezidentem, se 
s pietou ukazovala postel, na níž spával. Za protektorátu, stavení 
zabrali Němci. Po válce, když byl otec jmenován ředitelem 
Slovanského gymnázia, prohlásil prý pan prezident, že nikomu 
nepodepisoval jmenovací dekret s takovou radostí jako mému 
otci. Když prezident poprvé navštívil Olomouc v roce 1921, byl 
otec jako jeden z předních občanů města pozván na recepci do 
arcibiskupského paláce.
 Také já jsem měla možnost s panem prezidentem mluvit. 
Krátce před jeho úmrtím v roce 1937 jsem byla s matkou 
pozvána do Lán. Matka totiž udržovala písemné styky s dr. 
Alicí Masarykovou. Vzpomínám, jak se zájmem a uctivě 
hleděli lánští občané, koho to vezou v kočáře s dvěma bílými 
koňmi na návštěvu na zámek. Cesta nazpět do Prahy ve velkém 
prezidentském autě s neprůstřelným sklem také na mne moc 
zapůsobila.“

– BV –

Napsali o nás (Olomoucký deník dne 5.7.2014):

 Příkazy hodují, kaple dostala do okna slovanskou 
plastiku. Mší svatou, slavnostním odhalením skleněné plastiky 
a koncertem místního pěveckého sboru začaly sobotní hodové 
oslavy a Den obce v Příkazích na Olomoucku.

 „Skleněná plastika od Václava Tichého zobrazuje Cyrila 
a Metoděje, slovanský kříž a informace, které tito věrozvěstové 
přinesli a šířili. Dnes si také připomínáme 90 let od zahájení 
stavby zdejší kaple zasvěcené Cyrilu a Mětodějovi. V České 
republice jsou jen další dvě stavby tohoto typu“ řekl starosta 
Jaroslav Sívek.

 Odpoledne hodové oslavy pokračovaly ve sportovním 
areálu vystoupením dechovky Příkazanka, tanečního souboru 
Týnečáci, kapely Happy to meet, fotbalovým utkáním starých 
pánů Příkazy-Hynkov a vystoupily „Kopretinky“. Ve 20 hodin 
se představily hudební skupiny z Příkaz a Hynkova. O dvě 
hodiny později začala diskotéka Jiřího Hřivny a Jiřího Kašlíka.

www.prikazy.cz
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- Foto k článku  „Proměny na návsi - letní zahrádka“   na str. 2 -

Medvědí stezka - TJ Sokol Příkazy 

 V sobotu 3. května 2014 se v Samotiškách konal regionální 
závod Medvědí stezkou. Je to závod dvoučlenných hlídek v běhu 
přírodním terénem, s překonáváním překážek a plněním úkolů, 
např.: orientace, azimuty, první pomoc, topoznačky, rostliny, 
uzly atd. Za TJ Sokol Příkazy soutěžilo celkem 11 dětí. 
Odjíždělo se brzy ráno a počasí nám moc nepřálo. Po celou dobu 
závodu pršelo. Ale radost z toho, že všechny děti se umístily do 
třetího místa nám počasí nezkazilo. 

Krásná podívaná na jízdu veteránů.

 V sobotu 19. července kolem poledne projížděly naší obcí, 
s krátkou zastávkou u Záloženského domu, krásně napôcovany  
auta a motocykly, vyrobené do roku 1939. Olomoucký klub 
historických vozidel SKAM pořádal XVIII. ročník „Hanácký 
okruh“, kterého se zúčastnila stovka těchto strojů. Mnohého 
zaujal francouzský automobil Lorraine-Dietrich z roku 1907 
a několik dalších vozů, které měly ještě kočárová loukoťová kola 
včetně amerického Fordu T. Z naší předválečné výroby jich bylo 
k vidění kolem padesáti. Kromě tradičních značek Aero, Praga, 
Škoda a Tatra měl své zastoupení Walter, Zbrojovka i prostě- 
jovský Wikov. Z českých motocyklů to byly ČZ, Jawa, Praga, 
Eska, anglický Ariel, BSA, Norton a Triumph, z německých 
BMW a NSU a americký legendární Harley Davidson. Hanácký 
okruh byl odstartovaný na Horním náměstí v Olomouci 
a směřoval přes Horku nad Moravou, Skrbeň, Příkazy, Vojnice, 
Těšetice a Loučany na zámek v Náměšti na Hané. 

- Foto k článku  „Proměny na návsi - dům č.p. 66“   na str. 2 -

 Všechny děti postoupily do krajského kola, které se mělo 
konat v Žulové. Bohužel bylo také zrušeno z důvodu deštivého 
počasí v Jeseníkách.
Soutěžící: Večeřová Lenka, Číhalová Pavlína, Kvapilová 
Barbora, Pěčková Alena, Prázdná Tereza, Dospivová Viktorie,  
Bednář Radek, Pěček Pavel, Peřina Petr, Štědrý David,  
Dostálová Hana

-LV-

- Foto k článku  „Napsali o nás - skleněná plastika“   na str. 2 -
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PRESBETON Nova, s.r.o., Olomouc. Termín vyhotovení je od 
srpna do konce října 2014.

Rada obce neschválila:
l kalkulaci ceny projekčních prací firmy DS GEO projekt, 
Projektování dopravních staveb, geodetické práce, Olomouc na 
akci autobusová zastávka před budovou mateřské školy včetně 
souvisejícího nástupiště a přístupových chodníků na zastávku 
a vyřešení parkování podél místní komunikace. Navrhovaná 
smluvní cena byla včetně DPH 110. 836 Kč

Rada obce dále projednala: 
l oznámení Městského úřadu Litovel, odbor výstavby 
o zahájení řízení o územním plánu Senice na Hané. Rada obce 
rozhodla opětovně podat žádost o zařazení cyklostezky mezi 
obcí Senice na Hané a obcí Příkazy podél železniční trati v rámci 
řízení o územním plánu Senice na Hané, obec Příkazy plánuje 
zahrnout propojení obou obcí cyklostezkou podél železniční 
trati v návrhu nového územního plánu také.
l rozhodnutí Státního fondu životního prostředí o poskytnutí 
podpory na spolufinancování projektu v rámci operačního 
programu ŽP z prostředků SFŽP ve výši 217.667 Kč a podpora 
z ERDF ve výši 3.047.349 Kč na akci Revitalizaci zeleně v obci 
Příkazy.
l oznámení výsledku 59. Výzvy SFŽP o dotaci na zametací 
vůz. Byly podpořeny pouze projekty, které dosahovaly 100 
bodů. Projekt obce Příkazy v celkovém součtu dosáhl pouze 84 
bodů, nebyl podpořen a byl zařazen do zásobníků.

 Zprávy z Rady pro Vás v tomto volebním období připravoval 
Josef Škrabal 

Zprávy z Rady

 Vážení čtenáři, ve sloupku VÍTE ŽE... Vás chceme 
informovat o zajímavých věcech projednávaných Radou obce, 
která se schází pravidelně každých čtrnáct dní. Vybrali jsme pro 
Vás ty nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l finanční podporu 4.000 Kč na akci XVIII. Hanácký okruh, 
soutěž historických automobilů a motocyklů do roku 1939 pro 
Středomoravský klub Automobilistů Olomouc, která se jela 
19.7.2014 se zastávkou v obci u Záložny.  
l pronájem nebytových prostor restaurace hotelu Záložna 
v Příkazích, dle vyvěšeného záměru, za cenu 15.000 Kč/ měs. 
bez ceny energií (budou placeny nájemcem) od 21.7.2014 na 
2 roky paní Monice Pallové ze Skrbeně
l prodej staré betonové dlažby 50x50x10 cm za 10 Kč/ks 
a dlažby 30x30x4 cm za 3 Kč/ks
l nabídku 200 ks kalendářů od Spolku invalidů za cenu 56 
Kč/ks s motivy obce
l nabídku firmy TEWIKO systems, s.r.o., z Liberce na 
vybudování dětského hřiště v zahradě mateřské školy. Cena 
celkem včetně DPH  činí 136.225 Kč 
l nabídku firmy František Kubíček z Olomouce na 
zabezpečení ČOV Náklo. Cena s DPH činí 20.969 Kč, pro Obec 
Příkazy je 43 % z této částky
l nabídku na drobné kamenické opravy v obci od 
kamenosochaře Martina Beneše z Krčmaně za celkovou cenu 
29.600 Kč. Jedná se o opravu kamenného portálu, desek 
a schodů na kapličce v Příkazích a dále kamenného portálu na 
budově Obecního úřadu.
l nabídku na stavební práce při rekonstrukci pánských WC 
v přízemí Záloženského domu od společnosti Levné koupelny 
R@P, Olomouc za cenu 242.598 Kč 
l zakoupení 2 ks sporáků typ SPE 40 Alba Hořovice pro 
kuchyň na Záložně 1.bez repase za 17.000 Kč + oprava asi za 
7.000 Kč. 2. po repasi za 33.000 Kč bez DPH
l zakoupení 3 kusů starších lednic za cenu 6.000 Kč pro 
kuchyň hotelu Záložna.
l cenovou nabídku pana Jiřího Blahy, Příkazy na opravu 
topení v základní škole za cenu 194.508 Kč včetně DPH 
l cenovou nabídku společnosti FAKSA–STRAKA s. r. o., 
Příkazy na zhotovení vzduchotechniky pro pánské a dámské 
WC v 1. NP hotelu  Záložna za celkovou částku 52.519 Kč bez 
DPH.
l cenovou nabídku na zpracování výběrového řízení pro 
projekt Revitalizace zeleně v obci Příkazy za částku 42.000 Kč 
a nabídku na projektový management pro tento projekt 
(komplexní obsluha Benefillu, veškerá administrace po dobu 
5 let) za částku 8.000 Kč od paní Ing. Pavla 
Ochranová-ekonomický poradce, Mírov 
l výsledek výběrového řízení na vyhotovení nového chodníku 
od požární zbrojnice podél místní komunikace na hranici 
pozemku silnice Olomouc-Litovel, dle zpracovaného projektu 
a stavebního povolení, dále napojení tohoto chodníku novým 
chodníkem po velký žudr, a dále vyhotovení nového chodníku 
od požární zbrojnice po levé straně směrem na Náklo (po 
Pytlíčkovo), včetně vjezdů S nejnižší nabídkovou cenou ve výši 
1.255.704 Kč vč. DPH se na prvním místě umístila společnost 

Už jste se byli podívat z nové rozhledny
 na Velkém Kosíři?

 Je postavená na nejvyšší hanácké hoře (442 m n.m.) a byla 
otevřena v létě 2013. Je celodřevěná, na betonovém podstavci, 
má 28 metrů a 158 schodů. Co schod, to jméno obce či sponzora, 
kteří se podíleli na financích. Na jednom z nich je jméno našeho 
místostarosty obce pana Josefa Škrabala. Rozhledna stála 6,5 
milionů Kč.
 Výhled z rozhledny je vynikající, zvláště za jasného dne na 
počátku babího léta. Na jihu Prostějov, na západě Drahanská 
vrchovina - dobře vidět větrné elektrárny u Protivanova. 
Na severozápadě vás zaujme bílý zářící bod – kaplička 
Svatý Antonínek u Krakovce. Na obzoru pak Bohuslavice. 
Na sever Náměšť se Senicí na Hané, za nimi kousek vlevo 
v pozadí Litovel s celou řadou vesnic při státní silnici směrem 
k Olomouci (mezi nimi naše Příkazy). Hornomoravský úval na 
východě ohraničuje Nízký Jeseník se Šternberkem a Jívovou. 
A samozřejmě Olomouc a nad ní Svatý Kopeček. V popředí 
vpravo je Zlatá křepelka a nad ní Břuchotín s Křelovem.
 Během prázdnin tu bylo jako na Václaváku. Lehce se sem 
dostanete pěšky ze Slatinic, ale i v okolních obcích je toho 
k vidění i hospod dost, vzdálenosti jsou mizivé, takže výlet pro 
rodinu jako dělaný. Vstupné pro rodiče 20,-Kč, pro děti 10,-Kč. 
Platí se pod rozhlednou, kde vám prodají i chlazené pivo 
v plechovce.

www.prikazy.cz
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Kulturní komise při Radě obce Příkazy 
spolu se ZŠ a MŠ Příkazy 

zvou všechny občany

do budovy Základní školy v Příkazích na akci

„PODZEM - aneb co se v Přikazich orodilo“ 
 27. září 2014 od 10.00 do 17.00 hodin

Program: - výstava ovoce, zeleniny, květin, bylinek, pěstitel- 
 ských kuriozit i zahradní keramiky
 - dílna pro malé i velké - tvoření podzimních 
 aranžmá
 - občerstvení zajištěno

V pátek 27.9.2013 od 15.00 do 19.00 přijímáme v budově školy 
výpěstky pro výstavu i tvoření.

Za vaši ochotu předem děkujeme a těšíme se na vaši účast.

 Vyzýváme pěstitele a tvořitele k účasti na 
akci „Podzem - aneb, co se v Přikazich orodilo“ 
zapůjčením svých výpěstků a výtvorů či 
darováním přebytků úrody, které budou využity 
dětmi k vytváření podzimních dekorací na této akci. 
Předem děkujeme za podporu akce i za vaši účast 
- členové kulturní komise i pracovníci školy.

PROCHÁZKA
po polich a iny zajímavosti v katastrô obce 

Příkazy a Hênkova

 V sobotô 12. července 2014 se ôskôtečnila dalši 
z plánovanéch procházek s panem Vacó po dědině a jejim okoli, 
tentokrát po polich, kery ze všeckéch stran obklopôjó našô 
dědinô.
 Zešlo se nás celkem 16, všeci s kolama a v tym horkym 
dopoledňô smê se vêdalê na cestô. První zastávka bêla o váhê 
v Přikazich, kde smê se podivalê na Stratilovô lêpô a kde leži 
pole zvany „Brachovo“. Pak smê přêjelê přes státní selnicô, 
keré se kdêsê dávno řikalo „Solná“ a „Jantarová cesta“, potom 
takê „Cisařská sêlnica s Prašnicó“ a zastavilê se na další 
zastávce za nadjezdem přes vlakovy kolêje, abêsmê obhlidlê 
„Záhômeni“ – pola, kery ležijó z obóch stran, teda vlevo 
ê vpravo od váhê, za domana v dědině a „Stéskalu klên“ 
(špica), keré leži ôž za dálnicó.
 Dál následovala cesta k letišťô „Ô strômku“, kde konči 
přikazské katastr, tadê leži „Bečákova špica“ a začiná senické 
katastr. Vpravo od letiště só vidět „Křikopkê“ a nákelsky 
„Vrchurê“, kde se pole svažôje až k Dôbčance. Ta je osázená 
topolama, věčinô rokô bez vodê. Dêž hodně prši, voda 
z Dôbčankê je odváděná kanálem pod traťó až k senické sêlnicê 
a pak dál k onickymô rêbnikô. Só to oblasti bohaty na zvěř, 
hlavně srnči, kanči, zaječi a také škodnó.
 Pomalô se vracimê zpátky a jedemê na onickó cestô, 
předtym smê se podivalê na pole „Na šêrokym dile“, kde bêla 
„Těšetská cesta“, také kde bêla „Řepová cesta“, ta tvořêla 
hranicô s onickó sêlnicó až po dnešni remizek - komorô a přê 
kolovéch honech se tôdê neprocházelo a nestřelêla se zvěř. 
 Směrem vlevo k Onicum je cesta „Čamkova“ ze „Sekeró“ 
přê skrbeňskéch hranicich. Polim, kery končijó na onickéch 
hranicich se řikalo „Korožny dilê“. Kósek dále vpravo za 
komoró só další pola – „Korôže“ a „Ôzky“ s cestó „Vápenicó“, 
kerá se tahne polama od Vranové Lhotê až do Olomóca. Přesně 
tak, jak to zpiváme z našim sborem v jedné pěsničce. Nedaleko 
této cestê bévala černá „Boži môka“, kde tábořivávalê cêgáni. 
Tôdê negdê je pré také v zemi spadené meteorit, keré přêtahôje 
bleskê, kdêsê tô zabil blesk panímámô Vehnánkovô a pozdéš 
Svozêlovyho koňa.
 Dál se vêdáváme po cyklostezce, kerá vede rovnoběžně 
s onickó selnicó na nadjezd ô Křepelkê, po cestě obdivôjemê 
ovocny školkê a sadê s rybizama, kadlátkama, meruňkama, 
špendlékama a jinšim ovocem. Kolem „Ruženěné špicê“ se 
dostanem po hranicich katastrô do Přikaz. Přêjíždímê trať, 
vpravo je pole „Ô Skrbeně“ a vlevo „Ô dráhê“ až se dostanem 
na polni cestô z Přikaz do Skrbeně. Vpravo je středisko 
zemědělskyho   družstva a  pole „Perny“. 
 Naproti bytovkám odbočôjemê na „Oboró“ a smê na sêlnicê 
k Hênkovô, dokončené v r. 1907. Vlevo za dědinó je „Malé 
a Velké Pižmak“, vpravo „Dolni Perny“, zakončeny lesékem 
a „Podsedkama“. Projedeme Sečama a po obóch stranách  
sêlnice máme „Môškátê“, pak dále kolem „Soldánovyho“ 
vlevo od sêlnice, až po Kobêlnik – Varhaňák, keré odvádi vodô 
ze Seči. Říká se mô podle pola „Varhanê“, jeho název má 
sóvislosť s pořízením novéch varhan do nákelskyho kostela, kde 
se obce z farnosti skládalê na jejich pořizeni a přikazká obec pro 
tento učel prodala kôs obecniho pastviska na Ohradech. Dnes 

se říká „Na ohradech“ polô vlevo za mostem, kery konči až 
ô leséka „Ohradê“. Zminěné lesék a pískovnô obtiká potok 
„Ródnik“, za pískovnó je „Žêdovo-Statkářky“, a dál pole 
„Ô Kravina“.
 A smê v Hênkově, kde smê mělê dopředô zajištěné azyl 
v hospůdce „Pod sépkó“, co se akorát pasovala k té našé 
procházce – projížďce. Po malym občerstveni smê se dalê 
Hênkovem na polni cestô k „Čertimo Bahnô s Hlôšencem 
a Ohradó“, za keró bévala eště „Panská“. Polum napravo od 
cestê ke Lhotě se řikalo „Dôbicko“. Pak só další a další pole 
(kerém se spiš řikávalo „Ô revirô“, „Plačkov“, „Ô forotê“). 
„Závrbek“ se říká dodnes polô k lhotskymô katastrô. Přes 
mostek se dostanemê na „Haťovó“. Tôdê se řikalo „Ô obrázkô“, 
protože tô kdêsê stával staleté dôb a na něm bêl obrázek Panenkê 
Marêje. Potom ôž bêl jenom na betonovym slópkô a staral se 
o něho pan Miroslav Peřêna z Hênkova. Dnes ôž tô nic není. 
 Polum okolo haťové cestê až k dedině se říká „Trávnikê“, 
napravo só „Dilny“ s remizkama, ohraničeny nákelském 
katastrem a Varhaňákem. Vlevo „Plačkov“ s cestó k „Ohra- 
dám“, za ňó je pole „Mlênářka“. Za mostem vpravo „Pod 
Náklem“, vlevo až po dědinô „Radosti“ (podle panímámê 
Vêkrótilové, kerá přê práce na něm si pochvalovala, že je tô 
radosť bêt). Nô a ôž smê v dědině. Přê cestě do Nákla spodkem 
s chráněnó lêpovó alejó je „Hráč“, kdêsê to bévalo obecni 
rédisko.  
 Našô procházkô, vlastně projížďkô smê zakončêlê o barokni 
sochê sv. Jana Nepomuckého z r. 1772. 

- ZZ -

www.prikazy.cz
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Říše pohádek v hynkovském lese

 Členové SDH Hynkov ve spolupráci s občany Hynkova 
uspořádali v sobotu 7. června první ročník Pohádkového lesa. 
Nápad na tuto akci vznikl o mnoho měsíců dříve při přemýšlení 
o originálním a netradičním pojetí oslavy Dne dětí. A byla to 
skvělá volba. Zatímco v posledních letech se dětského dne 
účastnilo maximálně (a to ještě když byl dobrý rok) 50 dětí, 
letos to byla více než dvoustovka mladých, kteří se vydali 
vstříc pohádkám. Přijeli z blízkého okolí, ale také Olomouce, 
Litovle, a dokonce až z Hranic – tento zájem nás nesmírně 
potěšil a dodal nám energii do dalších ročníků. A kdo na děti na 
trase čekal? Dvě Bílé paní a jejich kroužek kreativního tvoření, 
perníková bába s dědkem a jejich „lanové centrum“, Červená 
Karkulka s vlkem, hastrman, který chodil po vodě, Popelčino 
království včetně poníka Juráška, dílna Pata a Mata, zastavení 
u Shreka, Fiony a kocoura (nebo kočky?) v botách. Tím ale výčet 
rozhodně nekončí, stezka pokračovala k chaloupce Rumcajse 
a Manky, a posledním pohádkovým zastavením bylo peklo se 
dvěma strašidelnými čerty. Dvě stanoviště byla ještě na hřišti 
– děti si mohly podržet proudnici a hasit vodou připravené terče 
– plechovky. Tato zábava se nakonec zvrhla v nekontrolovatelný 
souboj dvou skupin dětí – každý kdo se pohyboval poblíž, 
rozhodně neodešel suchý. Nakonec samozřejmě nesmíme 
opomenout zastavení na divokém západě - své střelecké umění 
nás přijel učit samotný šerif Alda, který se za celý den nezastavil 
– zbraně mají dnes u dětí (a zejména u kluků) větší váhu než 
hračky. 
 Co ještě dodat? Automobily obsadily okraje silnic až daleko 
ke kapličce, v jistých chvílích nebylo možné vůbec přejít most 
u mlýna – tolik lidí se doslova hrnulo na hynkovské hřiště. 
K dispozici byl pro děti nafukovací hrad, své místo tu měla také 
oblíbená cukrová vata. Každý kluk i děvče si po uzavření lesa 
mohli opéct kabanos na připravené vatře. 
 Obrovské množství odměn pro každého soutěžícího 
jsme mohli poskytnout díky dobré vůli našich sponzorů, 
kterými jsou: TJ Sokol Hynkov; obec Příkazy; Hospůdka pod 
Sépkó, Hostinec U Lucerny – Pavel Peč, Hynkov; Hospoda 
U mlýna – Eva Beníčková, Hynkov; KM BETA – Martin 
Pryč; Autolakovna DROSA – manželé Drožnikovi; paní Marta 
Urbánková, Hynkov; Moravská vodárenská, a. s., Olomouc; 
pan Charvát, Hynkov; paní Leona Smékalová, Hynkov; paní 
Kateřina Richterová, Hynkov; pan Filip Vočka, Hynkov; rodina 
Pytlíčkova, Hynkov; Faksa-Straka, s.r.o., Příkazy; MVDr. 
Stanislav Kovář, Příkazy; Mikšík stavby a reality s.r.o., Příkazy; 
MONTIX Horka nad Moravou; Kantýna Vápenky – Jana 
Urbanová, Litovel; Kadeřnictví Martina – Martina Svačinová 
a Štěpánka Stejskalová, Litovel; Kristýna Hladíková, Litovel 
a Městská policie Olomouc. 
 Na závěr ještě uvádím několik vzkazů od dětí a rodičů, 
cituji: „Nejlepší pohádkový les!!! Super akce!!! Děkujeme 
J“; „Vynikající pohádkový les. Děkujeme.“, „Byl ten den 
bezva“-Tom Chlapík, „víc hadic, den byl bezva“ – Šárka 
Přidalová. Nezaznamenali jsme téměř žádnou negativní reakci 
a jsme velmi rádi, že návštěvníci byli s naší akcí spokojeni 
více než s podobnými, na kterých byli např. v Hlubočkách, 
Senici nebo na Bouzově. Nezbývá než poděkovat všem, kteří se 
jakýmkoliv způsobem podíleli na přípravě tohoto skvělého dne. 
Takže díky všem! A příští rok, touto dobou, se na Vás budeme 
těšit na II. ročníku Pohádkového lesa. 

za SDH Hynkov Filip Vočka

Spolek  „DŮM U DVOU SLUNEČNIC“

 poskytuje asistenční služby v klidném prostředí na vesnici 
nedaleko Olomouce. Byl založen na pomoc rodinám v péči o 
osoby, které již nejsou schopny samostatného a soběstačného 
života a potřebují pravidelnou podporu a pomoc jiné osoby. 
Péči, která jim již nemůže být poskytnuta členy rodiny v jejich 
domácím prostředí, z důvodu věku, či trvalých změn jejich 
zdravotního stavu.
 Rozhodnutí, jakým způsobem zajistit svým blízkým důstojný 
život, když Vám již síly nestačí, patří k těm nejsložitějším. Jsme 
tu pro Vás, abychom Vám pomohli vyřešit tyto nelehké životní 
situace po stránce administrativy, péče, ubytování, celodenního 
stravování.
 Nabízíme Vám služby prostřednictvím osobních asistentů 
s dlouholetou praxí v péči o zdravotně nemocné osoby, 
s individuálním přístupem k nim a v prostředí, které je 
přirozenou alternativou domova. Rozmezí asistenční péče bude 
přizpůsobeno potřebám klientů.
 Snahou našeho spolku je, co nejdéle udržet fyzické 
i psychické schopnosti našich klientů a minimalizovat účinky 
jejich nemoci.
„DOMA JE TAM, KDE JSME SE NARODILI A NEBO TAM, 
KDE JE NÁM DOBŘE.”

Máte-li zájem o poskytnutí informací, pomoci, či ubytování 
Vašeho rodinného příslušníka kontaktujte nás Telefonní číslo 
spolku   702 535 613

www.prikazy.cz
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TJ Sokol Příkazy

 Letos jsme se již po desáté zúčastnili okresní soutěže 
v atletickém čtyřboji, pořádanou Regionálním centrem Sportu 
pro Všechny. Soutěž se konala v sobotu 10. května 2014 na hřišti 
SŠ Polytechnické v Olomouci. Soutěžilo se v různých věkových 
kategoriích, za naši TJ soutěžilo celkem 22 dětí.
 Předškolní děti závodily v těchto disciplínách: běh 30 m, 
hod míčkem, skok z místa, běh 300 m
 Mladší žáci a žákyně: běh 50 m, hod míčkem, skok daleký, 
běh 400 m
 Starší žáci a žákyně: běh 60 m, hod granátem, míčkem, skok 
daleký, běh 800 m.

 Prví tři místa v každé kategorii (kromě předškolních dětí) 
jsou postupová do krajského kola. Letos postoupilo 11 našich 
závodníků, kteří se umístili do třetího místa.

TJ  SOKOL PŘÍKAZY – rozpis fotbalových utkání - PODZIM 2014
MUŽI - III. TŘÍDA OFS OLOMOUC

 

 

Jsou to: Kvapilová Vendula  - 1.místo v kategorii ml.žákyně I
  Kozáková Alice – 2.místo v kategorii ml.žákyně I
  Dospivová Viktorie – 1.místo v kategorii ml.žákyně II
  Maierová Veronika – 2.místo v kategorii ml.žákyně II
  Pěčková Alena – 1.místo v kategorii st.žákyně I
  Kvapilová Barbora – 1.místo v kategorii st. žákyně II
  Peřina Michal – 1.místo v kategorii ml.žáci I
  Pěček Pavel – 1.místo v kategorii ml.žáci II
  Prázdný Pavel – 3.místo v kategorii ml.žáci II
  Peřina Petr – 2.místo v kategorii st.žáci II
  Bednář Radek – 3.místo v kategorii st.žáci II
 Krajské kolo se mělo konat v Prostějově, ale bylo zrušeno 
z důvodu velmi špatného počasí. 
 Závěrem bych chtěla poděkovat všem, kteří nám pomáhali 
s organizací při závodech. Poslední dík patří všem závodníkům 
za hojnou účast a vzornou reprezentaci.

-LV-

www.prikazy.cz
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Vzpomínka na krásný výlet

 Nestálé počasí v posledním červnovém týdnu s výkyvnými 
teplotami se v sobotu 28.června umoudřilo. Ranní sluníčko 
dávalo tušit pěkný letní den. Před osmou hodinou se trousili 
naši zpěváci a přátelé - turisti - na určená místa odjezdu  
autobusu. Cestou přisedali další až k Litovli, kde byl konečný 
start k výjezdu směr Jeseníky. Mnozí cestou sledovali krajinu 
s nadějnou úrodou a upravenými městy i vesnicemi. Dalo by se 
říct, že „Zemský ráj to napohled“ v čase rozkvetlých lip.

 S lehkostí se vyjelo serpentinami na Červenohorské sedlo 
a pokračovalo pěknou silnicí k cíli naší cesty. Na Gräfenbergu - 
v lázních Jeseník už nás čekali naši hostitelé, členové pěveckého 
sboru Jesen Jeseník a uvedli  do šatny umělců Kongresového 
sálu. Po odložení zavazadel nás provedli se zajímavým výkladem 
lázněmi. Při tom bylo krásně vidět panorama zalesněného 
pohoří i rozhlednu na Pradědu. Následoval oběd v nádherné 
lázeňské restauraci v sanatoriu Priessnitz, kde nás zvučným 
hlasem přivítal elegantně oděný pan František Surmík, (bývalý 
člen orchestru Gustava Broma), který i na odpoledním koncertu 
všechny přivítal a sólově jako host zazpíval v džezové skladbě se 
sborem Jesen. Po obědě byla chvíle volna k procházce lázněmi 
a čas na zkoušku. 

 Před patnáctou hodinou se scházeli lázeňští návštěvníci 
a téměř zaplnili krásný sál pro 250 diváků. Koncert začínal 
v 15 hodin vystoupením místního folklorního souboru Trnka; 
dále vystoupil, kromě našeho sboru, jesenický sbor Jesen 
a taneční country skupina. Naše vystoupení bylo rozděleno 
na tři části – v prvé to byly hanácké písně, ve druhé latinské 
s jihomoravskou písní v úpravě naší sbormistryně Mgr. Ivety 
Navrátilové a na závěr lidové písně zpívané spolu s domácími. 
Návštěvníci vše oceňovali potleskem. 

 Po koncertě nás hostitelé pozvali do klubu ve městě na 
občerstvení, kde se opět společně zpívalo a stejně tak i cestou 
domů. První větší zájezd našeho obnoveného pěveckého sboru 
se všem líbil a zůstane natrvalo v naší paměti.

 -bv- 

Důstojná rozlučka

 V pátek 11. července vpodvečer se sešli pozvaní 
hosté-štamgasti v restauraci Záloženského domu, aby se 
s poděkováním rozloučili s dlouholetým a oblíbeným nájemcem 
hotelu Záložna Vladimírem Hladíkem a jeho rodinou. Pro 
všechny bylo připraveno bohaté pohoštění a nechyběly vtipné 
dary od štamgastů.

SENIORSKÁ POSEZENÍ

 Seniorská středeční odpoledne jsme ukončili posezením 
v Hospodě na Rybníčku koncem května. 4. června jsme 
uspořádali celodenní zájezd do Třebíče, kde jsme si prohlédli 
památky města, zámek a výlet byl ukončen návštěvou pivovaru 
v Dalešicích, kde se mimo jiné natáčel film Postřižiny. Dobrá 
nálada vydržela a výlet se všem líbil. 
 Menší skupina seniorů ,,kolařů“ se zúčastnila projižďky  
po krajině kolem řeky Moravy, ze Střeně přes Hynkov k Horce 
a zpět.
 21. června se konalo sportovní odpoledne v Cholině. 
Zúčastnilo se jen 1 družstvo, více nás pro nepřízeň počasí 
nejelo.
 Jako každý rok před svátkem Cyrila a Metoděje jsme 
provedli úklid v kapličce. 
 V sobotu 5. července při konání Obecního dne v Příkazích 
jsme se také zapojili do programu. ,,Kopretinky“ pro zpestření 
vystoupily se skladbou ,,Žluté růže z Texasu“, která se všem 
přítomným líbila a byla odměněna velkým potleskem.
 Nastaly prázdniny, a to znamená pro většinu seniorů hlídání 
vnoučat.

-MV-

www.prikazy.cz
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Žňové okénko příkazského střediska 
zemědělského družstva

 Stejně jako v minulém roce počasí přálo zasetým ozimům.  
Přes celou zimu bylo víc podobné podzimnímu, bez větších 
mrazů, ale i bez sněhu, takže vegetace se prakticky nepřerušila. 
Suché jaro se ohlásilo již koncem února a mohl se set ječmen 
i cukrovka a později kukuřice. Všechno o dva až tři týdny dřív 
jak předešlých letech. Při tom dešťové srážky přicházely jak na 
zavolanou. Pro zajímavost, od ledna do června spadlo jen 208 
mm na metr čtverečný, ale přesto byly porosty husté a velmi 
nadějné. Jen ta tropická vedra koncem června přede žněmi měla 
do jisté míry vliv na kvalitu zrna. 
 Do žní se u nás vyjíždělo 7. července se 14 kombajny 
(z toho 3 vypůjčené) a začínalo se řepkou ozimou na výměře 
68 ha s výnosem 4,25 t/ha. Následoval jarní ječmen na výměře 
300 ha s rekordními výnosy dobré kvality 7,89 t/ha. Pšenice na 
380 ha „dala“ 7,89 t/ha. Mezi tím počasí pozlobilo. Vydatné 
přeháňky a bouřky – naštěstí bez krupobití, zdržovaly plynulý 
postup žňových prácí. Jen za červenec spadlo 140 mm na metr 
čtverečný, takže se muselo i něco pšenice dosušovat. Přes 
veliká vedra se i letos zně u nás obešly bez úrazů a skončily již 
8. srpna. 
 Rekordní výnosy byly u ječmene - na poli (Bečákova špice) 
na výměře 35 ha „sypal“ 8,2 t/ha. Také u pšenice na poli u Mezic 
za dálnicí na výměře 78 ha byl neuvěřitelný výnos 11 t/ha.
 Kromě toho se přede žněmi sklízel hrášek na 155 ha 
s výnosem kolem 7 t/ha. S úklidem slámy se hned také začínalo 
a to pro živočišnou výrobu střediska v Příkazích – 3400 balíků 
hranatých a 800 kulatých.
 V závěru je třeba poděkovat všem, co se na žních podíleli 
a popřát bezproblémovou podzimní sklizeň.  
 (Za poskytnuté informace vděčím agronomovi Markovi 
Pytlíčkovi).

-Boleslav Vaca-

Ondřej Přikryl

Nechoď za mnó

 
Nechoď za mnó, je tě špetka!

Tam, kde komár lice,
môsivala bêch tě bránit

cépkem od travnice.
 

A kdo bê se s tvojó troškó
na zdáváni vozêl?

Na zádech tě tam nesla
jak ôkružku hôzel!

 
Pak bê ses mě sôkně držel

takjak biča střapec,
a dêž bêch tě chtěla hladit,

ôtekl bês na pec . . .

PLÁN AKCÍ NA ZÁŘÍ A ŘÍJEN 2014

ZÁŘÍ
  3. 9. (st) Vernisáž výstavy loutek P. Skácela ve skanzenu
27. 9. (so) Sokolské vinobraní
27. 9. (so) PODZEM – aneb, co se letos orodilo   
26. – 27.9. (pá – so) Setkání sokolníků 
  Vodácké závody na Hynkově

ŘÍJEN
  3.10. (pá) Vernisáž výstavy fotografií ve skanzenu
11.10. (so) Turistický zájezd: Mutěnice
16.10. (čt) Promítání filmů o naší obci
25.10. (so) Sousedské posezení – na Malém sále

Vysloužilé úsporné žárovky patří 
do sběrných nádob, aby nezamořily 

životní prostředí

 Pokud úsporné žárovky skončí v odpadu místo ve 
specializované sběrné nádobě, představují ekologickou hrozbu. 
Obsahují totiž malé množství toxické rtuti. Podle odhadu jí 
ročně skončí na skládkách desítky kilogramů. 

„Úsporky“ do koše nepatří
 Když doslouží klasická wolframová žárovka, obvykle putuje 
do koše. V domácnostech však „wolframky“ postupně nahrazují 
úsporné zdroje: zejména úsporné kompaktní či lineární zářivky. 
Ty ale obsahují velmi malé množství toxické rtuti. Vydrží svítit 
mnoho let a spotřebují až o 90 % méně elektřiny než klasické 
žárovky. Když ale doslouží, nesmějí se vyhodit do koše, je 
potřeba odevzdat je k odborné recyklaci, kterou zajišťuje 
kolektivní systém EKOLAMP. EKOLAMP v rámci zpětného 
odběru zdarma sbírá a recykluje nejen světelné zdroje, ale 
i průmyslová svítidla.
 Při náhodném rozbití zářivky stačí místnost dobře vyvětrat, 
střepy zamést a odvézt do sběrného dvora.
 „Při ukládání většího množství úsporných světelných 
zdrojů na skládkách komunálního odpadu dochází k únikům 
rtuti do ovzduší nebo do půdy a vody,“ vysvětluje Matěj Man 
z organizace Arnika. Vyšší koncentrace rtuti mohou znečistit 
půdu i vodu, v níž se rtuť může transformovat do organické 
formy, která je obzvláště nebezpečná pro nervovou soustavu.

Kam s nefunkčními úspornými zářivkami
 Vysloužilé zářivky je třeba odnést do sběrného dvora, 
nejbližší prodejny elektra či do takzvaných malých sběrných 
nádob, kterých EKOLAMP rozmístil již více než 1700 
a každý rok přibývají další. Nacházejí se v obchodních centrech, 
úřadech a řadě firem. Více informací o rozmístění sběrných 
nádob a správné likvidaci úsporných žárovek se dovíte na 
www.ekolamp.cz .
 Obec Příkazy má malou sběrnou nádobu umístěnou na 
chodbě budovy obecního úřadu.

www.prikazy.cz
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Dětský den

 Každoročně pořádaná oslava dne dětí se v letošním 
roce uskutečnila 8. června v areálu TJ Sokola Příkazy. Za 
velice teplého a krásného počasí byly pro děti přichystané 
soutěže, tentokrát rozdělené podle věku. Pro mladší děti 
čekalo  překvapení v podobě pohádkových postav, u kterých 
si plnily úkoly. Například u Zlatovlásky navlékaly korálky, 
u rybáře a jeho ženy chytaly ryby na loďce, u včelek sbíraly 
barevné květiny… mezi další postavičky patřily Dlouhý, Široký 
a Bystrozraký, Rumcajs a Manka a další. Starším dětem byly 
určené soutěže hlavně sportovního rázu, jmenovat můžu třeba 
skok do výšky, skok do dálky nebo střelbu vzduchovkou. 
Celkem se zaregistrovalo cca 85 dětí. Za splněné úkoly děti 
dostávaly odměny. Během odpoledne proběhlo i několik 
dalších soutěží, například soutěž v kreslení obrázků, chození 
na chůdách a přetahování lanem dětí. Každoročně proběhla 
i soutěž, do které se zapojilo velké množství dospělých, a to 
přetahování lanem Vrtov versus Zábraň. Po několika letech, 
kdy vyhrávala převážně Zábraň, se z vítězství konečně radoval 
i Vrtov. Pro děti bylo k dispozici i malování na obličej, projížďka 
na koni a přijela také italská zmrzlina, na které si pochutnaly 
nejen děti. Celé odpoledne se vydařilo, počasí vyšlo a všichni 
se bavili v areálu TJ. Ráda bych poděkovala všem pořadatelům, 
bez kterých by se tyto akce nemohly uskutečnit a také dětem 
a jejich rodičům a ostatním příbuzným, kteří přišli. 

-K.H.-

Základní škola a Mateřská škola Příkazy

 I přes prázdniny to ve škole žilo. Jen co se žáci rozeběhli 
s vysvědčením domů, začala příprava na rekonstrukci.
 Někteří pamětníci – absolventi či pedagogové jistě ještě 
s nostalgií vzpomínají na vrzající podlahy, nyní jsou ve všech 
třech kmenových třídách podlahy nové. Stávající obložení bylo 
nahrazeno výmalbou se vzorem podle učení Feng Shui. Vzory 
navrhla paní Drážná z firmy Belinus Art, kterou jsem oslovila na 
základě článku, jenž vyšel ve zpravodaji Region. 
 V pátek 22. srpna se i poslední třída dočkala interaktivní 
tabule. Ani tělocvična nebyla ušetřena změnám. I zde jsme 
odstranili obložení a nahradili bezpečnějším povrchem 
– zátěžovým kobercem.

 Nejen ve škole, ale též ve školce jsme se zabývali 
podlahami. Nová podlahová krytina v šatnách a na chodbě zde 
byla položena již na podzim. Tomu však předcházelo rozšíření 
jedné ze šaten, která byla vytvořena přepažením původní 
ředitelny. Provoz ukázal, že sejde-li se zde více dětí, případně 
i s rodiči, najednou, prostor je nedostačující. Proto jsme přepážku 
odstranili. Celá místnost slouží nyní jako šatna a kancelář paní 
vedoucí jsme přestěhovali do jiných prostor. O prázdninách jsme 
nechali vyrobit nové obložení na radiátory, zatím pouze do jedné 
herny. V těchto dnech řešíme s panem Václavem Lakomým 
zřízení tzv. elektrického vrátného. Pokud se vše podaří, měl by 
být v provozu již během prvního zářijového týdne.  

 Využili jsme také možnost podat, ve spolupráci se 
zřizovatelem, žádost o dotaci na herní prvky do zahrady MŠ. 
Dotaci se nám zatím získat nepodařilo ale přesto, pokud se 
vše podaří a hlavně díky podpoře Rady obce a pana starosty, 
bychom se nových herních prvků mohli brzy dočkat.

 Ráda bych se zmínila i o zahrádce u budovy ZŠ. Mým 
záměrem bylo vrátit na toto místo růže a nahradit starý obrubník 
novým. Prostor mezi záhonem a budovou vysypat kačírkem. Na 
první pohled akce trvající maximálně týden. Než však budeme 
moci přistoupit k těmto úpravám, musíme nejprve pořešit odtok 
vody ze zahrádky, která nám s každým deštěm končí ve sklepě. 
Navíc v místnosti, s níž je počítáno jako s keramickou dílnou.

 Program akcí MŠ, ŠD, ZŠ byl opět velmi bohatý. Chtěla 
bych zde připomenout charitativní akci Sněhuláci pro Afriku, 
připravenou obecně prospěšnou společností Kola pro Afriku 
ve spolupráci s Gymnáziem Ostrava – Hrabůvka, pod záštitou 
ministra školství, do níž jsme se též zapojili. Cílem bylo postavit 
co nejvíce sněhuláků a částkou vybranou za startovné přispět 
na letenku na zaslání kol pro děti do Afriky, aby se měly jak 
dopravovat do školy. Chtěla bych poděkovat všem, kteří se 
akce zúčastnili, přispěli jak finančně tak výrobou společného 
sněhuláka, ale i za hlasy, které jste posléze posílali našemu 
soutěžnímu sněhulákovi. Důležité je zmínit i jména dvou žáků, 
kteří ze své pokladničky věnovali 200 Kč, Michalka Pilchová 
a 100 Kč, Pavlík Pěček. Celkem se vybralo a zaslalo 1 800 Kč. 
Děkujeme i těm, kteří přivezli kola. Ta byla nyní dopravena na 
sběrné místo a poputují též do Afriky.

 Nově jsme se též zapojili i do projektu Noc s Andersenem. 
Využili jsme taktéž nabídky zapojit se jako partner do projektu 
„Digitálně a interaktivně“, do projektu na podporu výuky cizího 
jazyka a pohybových aktivit dětí. První projekt byl vybrán 
k finanční podpoře, u zbývajících dvou čekáme na výsledek. 
 Na závěr bych chtěla poděkovat všem, kteří nás jakýmkoli 
způsobem podporují nebo s námi spolupracují – rodičům, 
sponzorům, spoluobčanům, spolkům, Sdružení rodičů, 
zřizovateli a dalším. Moc si toho vážíme.

 Na všechny školáčky se budeme těšit v pondělí 1. září. 
Slavnostní zahájení nového školního roku proběhne v budově 
školy v době od 7.45 do 8.30 hod. 
 Aktuální informace naleznete na našich stránkách:
www.zsprikazy.org

Karin Lakomá 
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